
ACTA DE LA SESSIÓ DEL CONSELL DE MEDI AMBIENT
CELEBRADA EL DIA 13 DE NOVEMBRE DE 2019

Hora: 19:00h.

Lloc: Sala de Plens de l’Ajuntament de Súria

Persones assistents:

Nom i cognom Entitat

Albert Coberó Aymerich
Alcalde i President Consell de Medi Ambient. 
Ajuntament de Súria

Alejandro Martínez A.P.E  Súria
Anna Prat i Noguer Mancomunitat Intermunicipal del Cardener
Antonio Guillon En representació pròpia
Begoña Gomez Gonzalez En representació pròpia
Carme Besa Braqué Ajuntament de Súria. Regidora Grup municipal AiS
Enric Sala Serra Horts Socials Solidaris
Francesc Vilajosana En representació pròpia
Isabel Capel Hernández Escola Francesc Macià
Jaume Vilajosana Closa En representació pròpia
Javi Saez Comitè Empresa ICL
Jordi Magallais Centellas Ajuntament de Súria. Regidor Grup municipal AiS
Jordi Sensada Pérez Comitè Empresa ICL
Josefina Gallego En representació pròpia
Josep Ma. Homs Porredon C.E. SURIA
Lluís Fàbrega Martín Empresa ICL Ibera
Lluís Ragut Agut En representació pròpia
Lluís Ratera Orriols En representació pròpia
Magda Esquius Ros Voluntari ambiental
Marc Milán Alarcón En representació pròpia
Maria Rovira Fernández Institut Mig-Món
Marissi Valverde Divendres pel futur a Súria
Marta Viladés Ribera Ajuntament de Súria. Regidora Grup municipal ERC
Moisès Suades Castellà ADF
Montse Colom Vilalta Escola FEDAC-Súria
Montserrat Juncadella 
Navarra

Ajuntament de Súria. Regidora grup municipal Junts 
per Súria

Montserrat Reguant Agut En representació pròpia, voluntària ambiental
Núria Martínez Manubens AMPA-AFA Mare de Déu de Montserrat 
Olga Expósito Guerrero En representació pròpia
Oscar Martínez Comitè Empresa ICL
Pascual Robles Garcia En representació pròpia
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Pere Requena Orozco
Regidor de Promoció Econòmica i Medi Ambient 
Ajuntament de Súria. Regidor GIIS 

Salvador Jofre Garcia
AAVV POBLE VELL
Escola M.Deu Montserrat-Salipota

Valentí Sastre Durín En representació pròpia

A les 19:00h el Sr. Albert Coberó Aymerich, alcalde de l’Ajuntament de Súria obre la 
sessió donant la benvinguda a tots els assistents i  fa un breu resum de la funció i  
funcionament  del  Consell  de Medi  Ambient  com a òrgan de consulta  i  participació 
ciutadana d’acord amb el seu reglament de funcionament i dóna pas a tractar els punts 
fixats a l’ordre del dia.

1. Aprovació de l’acta anterior

Anna Prat, de la Mancomunitat del Cardener en funció de secretària del Consell de 
Medi Ambient, llegeix l’acta de la reunió anterior. Per unanimitat, queda aprovada l’acta 
de la sessió ordinària del Consell de Medi Ambient celebrada el dia 24 d’abril de 2019. 
Es  sol·licita  que  l’acta  s’enviï  amb  anterioritat  als  assistents  abans  de  la  propera 
convocatòria del Consell de Medi Ambient. 

2. Exposició de les línies de treball del nou consistori en l’àmbit del medi 
ambient

Pere Requena, Regidor de Promoció Econòmica i Medi Ambient de l’Ajuntament de 
Súria  dóna  la  benvinguda  i  agraeix  l’alta  assistència  de  la  sessió,  exposa  que  el 
Consell de Medi Ambient fa propostes, les vota i les eleva a la Junta de Govern i que 
tradicionalment s’havia repartit  proporcionalment el  pressupost  del  Consell  de Medi 
Ambient  de forma proporcional  entre  les 4  comissions  de debat:  Energia,  Escoles 
Verdes, Aigua i Medi Natural, Residus i Neteja Viaria.
Exposa que el nou equip de Govern ha vist créixer el Consell i voldria veure’l madurar i  
que es proposa reorientar el Consell no tant en el sentit de debatre-hi a què destinar 
els diners destinats a cada Comissió sinó a detectar les necessitats del  municipi  i 
decidir des del Consell cap a on orientar els recursos municipals en l’àmbit del medi 
ambient al municipi. Exposa que les 4 comissions de treball i debat es mantindran i 
que a la sessió d’avui es preveu donar el punt de partida de com està cadascun dels 4 
àmbits/comissions i les propostes de treball que té l’equip de Govern en cadascuna:

Energia

Pere  Requena,  regidor,  exposa  que  en  aquest  àmbit  a  Súria  actualment  venç  el 
contracte  de  gestió  de  l’enllumenat  públic,  que  hi  ha  una  manca  d’il·luminació  al 
municipi,  que està previst  el  canvi  progressiu a lluminàries LED per zones i  fases 
doncs es pressuposta en 700.000€ la inversió necessària per canviar a LEDs totes les 
llums del poble.
També exposa que l’equip de Govern vol intervenir a les escoles i espais públics per 
instal·lar  plaques fotovoltaiques alhora  que vol  avaluar la  viabilitat  d’instal·lar altres 
fonts d’energies renovables, com la biomassa però no perquè existeixi una subvenció 
sinó  perquè  sigui  necessària,  impulsant  totes  les  accions  sota  el  concepte  de 
Suriaenergia.
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Escoles Verdes

Pere  Requena,  regidor,  exposa  que  a  Súria  les  3  escoles  ja  es  reuneixen 
periòdicament  i  que el  fet  que es convoqui  aquesta comissió  del  Consell  de Medi 
Ambient és perquè al final,  medi ambient, és el què els hi deixem als nens/joves i 
també perquè ells tenen idees menys contaminades que els grans i que alhora, és una 
oportunitat per incloure l’Institut o l’escola bressol i ampliar-ho a més entitats, implicant 
també les AMPAs.

Aigua i Medi Natural

Pere  Requena,  regidor,  exposa  que  en  aquest  àmbit  a  Súria  actualment  vencen 
diferents   contractes  públics  relacionats  amb  el  cicle  integral  de  l’aigua: 
subministrament  d’aigua,  clavegueram i  gestió  de  l’EDAR i  que  és  el  moment  de 
debatre-ho perquè l’aigua no és de cap grup polític sinó que cal el màxim de consens 
alhora d’actuar.
També exposa que s’ha intervingut al riu amb el Pla d’Actuacions de Millora de la llera 
del  riu  Cardener 2017-2019 i  que ara s’ha de donar continuïtat  els propers anys i 
intervenir no només al riu sinó també a les rieres i torrents i  que s’està cercant la 
complicitat de l’Agencia Catalana de l’Aigua en aquest sentit. També, diu, cal preveure 
totes les millores contemplades al Pla Director de la Mineria i especialment al col.lector 
de salmorres i  agraeix en aquest  sentit  l’assistència d’ICL a totes les sessions del 
Consell de Medi Ambient.

Residus i Neteja Viaria

Pere Requena, regidor, exposa que la Mancomunitat Intermunicipal del Cardener ha 
d’adjudicar en breu a una nova empresa la nova contracta de residus i neteja viària 
que afecta a Súria i diversos municipis. Exposa que la implantació del porta a porta 
aprovat  per l’anterior  equip de Govern s’ha aturat  i  es volen estudiar  les diferents 
alternatives existents en la recollida de residus amb transparència i opcions realistes. 
També diu, des del consistori es vol estudiar seriosament la possibilitat de tenir una 
planta  de valorització  i  tractament  de residus  a  Súria  que  permeti  pre-seleccionar 
abans d’entrar a abocador la fracció resta i convida a les persones interessades a 
participar a la comissió de residus per aprofundir en aquests aspectes.

S’adjunta  el  power  point  projectat  durant  la  sessió  amb  l’exposició  dels  4  àmbits 
/comissions.

3. Torn d’intervencions de les persones assistents

Montse Reguant, a títol personal, intervé per exposar que el mes de juliol van sol·licitar 
com estava la contaminació atmosfèrica al seu barri i que no se’ls ha donat resposta. 
Pere Requena, regidor, exposa que s’han sol·licitat mesures perquè els canvis físics 
amb l’entrada de camions i l’acumulació de terra es faci amb mesures preventives com 
l’aigua per evitar pols i que s’està parlant amb l’escola Francesc Macià perquè hi ha un 
captador manual allà que cal desbrossar i/o canviar de lloc perquè les mesures que 
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faci siguin correctes  i que també la Diputació de Barcelona va cedir una unitat mòbil 
de mesura de la contaminació durant un període de temps a principis d’any i que els 
resultats que ha donat són correctes i que potser no s’han fet públics però que es 
poden facilitar a qualsevol persona que ho sol.liciti.

Jaume Vilajosana, a títol personal, intervé per exposar que en tot el projecte de la riera 
del Tordell i els inconvenients com el soroll i la pols, que hi són, potser han trobat a 
faltar més solucions preventives per evitar les molèsties que hi ha. Pere Requena, 
regidor,  exposa que potser  aquest  és un tema es podria  tractar  a una reunió  a 3 
bandes entre els veïns afectats, l’empresa i l’Ajuntament i no tant per debatre ara al 
Consell de Medi Ambient i que l’Ajuntament pren nota en aquest sentit.

Carme Besa, regidora del grup municipal AiS, intervé per respondre a la Montse que 
les dades del captador de l’escola Francesc Macià són públiques i estan a la web de la 
Generalitat de Catalunya  però que al no ser una estació automàtica tarden un temps a 
publicar-les perquè es fa manualment.

Isabel Capel, de l’Escola Francesc Macià intervé per dir que des del Consell Escolar 
de l’escola s’han demanat moltes vegades les dades d’aquest captador que tenen i 
que mai ningú els hi ha anat a explicar els resultats. Pere Requena, regidor, exposa 
que  ja  s’enviaran  els  resultats  a  l’escola  i  que  com  ha  dit  caldrà  intervenir  per 
assegurar el bon funcionament de l’estació, que potser es podria mirar de posar tota 
aquesta informació més fàcil de trobar a la web de l’Ajuntament.

Valentí Sastre, a títol personal, intervé per preguntar si es continuaran convocant les 
comissions i amb quina periodicitat i per exposar que en temes d’energia, diu, ara es té 
l’estudi  de substitució de LEDs però que cal cercar subvencions i que les plaques 
fotovoltaiques serien interessants en edificis municipals també. En temes d’aigua, diu, 
l’Ajuntament fa molts anys que està enganxat a un crèdit i que ara cal treure a concurs 
el tema del subministrament i que cal decidir si es remunicipalitza el servei. Finalment 
en residus, diu, cal decidir com es paga el deute entre les taxes (que no es pugen) i el 
cost real que creix cada any, la diferència de casi 40.000€ com es paga, pregunta, si 
no es fa porta a porta, diu, tinguem-ho clar. Carme Besa, intervé per afegir que la unió 
Europea està dient que cal reciclar el 55% i augmentar molt la recollida selectiva. Pere 
Requena, regidor, contesta que ho saben i que aquest tipus de debat constructiu és el 
que cal fer perquè no hi ha decisions ràpides ni absolutes i que segurament aquest 
debat calia fer-lo abans i no es va fer.

Alejandro Martínez, de l’A.P.E  Súria, intervé per opinar que la gent que té una edat és 
difícil  que canviï  a un sistema porta-a-porta i  que aquest debat s’acabarà quan els 
nens creixin perquè ells ja ho fan, que en tema d’aigua, diu, Súria té un problema 
perquè cada vegada baixa menys aigua pel riu. Diu que cal arreglar les vores del riu  
perquè no baixi tanta grava quan plou, perquè llavors s’acumula i els pescadors no 
poden  pescar.  Fa  molts  anys  que  es  reclama  dragar  a  Salipota.  Pere  Requena, 
regidor, exposa que el tema del riu no és un problema només dels pescadors  i que 
l’Ajuntament ha fet un parell de reunions amb l’ACA i que el dragatge està molt limitat i  
que cal anar cap a una restauració de les lleres del riu. Que hi ha el tema de les vies 
blaves /itineraris al llarg del riu i que cal una visió global en aquest sentit.

Olga Expósito,  a títol personal, intervé per opinar que la biosfera és molt complexa i 
que el tema del dragatge no es pot tractar tant frívolament, que el riu a Lleida potser és 
maco però que es un riu mort i  que s’ha sorprès de la informació que ha arribat a 
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trobar de les intervencions d’ICL a  Súria i  que en canvi  li  costa  molt  de trobar la 
informació referent a l’Ajuntament. Que potser és tant fàcil com millorar els informes i 
la informació a la web municipal. Albert Coberó, alcalde, intervé en aquest punt per 
aclarir  que  l’Ajuntament  està  treballant  per  millorar  la  web  corporativa  municipal  i 
complir amb la Llei de Transparència i que si hi ha manca d’informació pot ser doncs hi 
ha un problema logístic de falta de personal en aquest àmbit a l’Ajuntament.

Intervé Marissi  Valverde, de l’entitat  Divendres pel futur a Súria per comentar que 
troba a faltar a les intervencions del Consell de Medi Ambient la paraula clau  “reduir” i 
que  cal  acordar  com  actuar  per  evitar  la  sobreexplotació  dels  recursos  i  la 
sobrecontaminació del medi. Pere Requena, regidor, intervé per opinar que la reunió 
prèvia amb l’entitat va ser molt interessant i que la seva tasca des de regidoria és 
compsar aquest interès i que en tot cas aquest raonament cau pel seu propi pes.

Intervé Salvador Jofre Garcia, de l’AAVV del Poble Vell i  mestre de l’Escola M.Deu 
Montserrat per comentar que normalment el que es comenta a cadascuna de cada 
comissions no és suficient en el pressupost de la Comissió de Medi Ambient; que en 
l’àmbit d’energia manca llum a l’aparcament de sota el cementiri i en l’àmbit de residus 
manca  una  paperera  tricompartimentada  de  reciclatge  al  Pobla  Vell.  Des  de  la 
comissió  d’escoles  verdes  també estan  pendents,  diu,  de  la  instal·lació  d’uns  kits 
fotovoltaics per un treball didàctic que fa més d’un any que estan a l’escola pendents 
d’instal·lar  i  que  justament  aquest  curs  el  tema  és  l’Energia  i  els  agradaria  poder 
instal.lar  els  kits.  Finalment  comenta  que el  tema dels  residus el  que encareix  és 
l’abocament  i  que  cal  veure  quin  és  el  mètode  perquè  arribin  menys  residus  a 
l’abocador i que el Porta a Porta és el més eficaç en aquest sentit encara que no el 
més còmode. Pere Requena, regidor, intervé per exposar que els temes pendents com 
les papereres tricompartimentades o els kits si  no s’han posat  és per un tema de 
manca de disponibilitat pressupostaria i que potser caldrà esperar o, en el cas dels 
kits, cercar instal.lacions més econòmiques.  Diu que està d’acord amb el tema del 
cost dels residus i que aquest cost encara pujarà més i que cal treballar en la línia 
d’optimitzar el sistema de recollida i tractament per reduir l’abocament i disminuir la 
producció en origen també.

Carme Besa, regidora del grup municipal AiS, intervé per comentar que s’ha d’aprovar 
una nova Llei de Residus que contemplarà la responsabilitat ampliada del productor. 
Pere Requena respon que el tema dels Residus, com el de Suriaenergia és un tema 
de poble.

Jordi Sensada, del Comitè Empresa ICL, intervé per preguntar si es preveu intervenir 
per reduir  les emissions de CO2, que aquest  és un tema important  i  que a quina 
comissió  es tractarà.  Pere Requena respon que el  tema es tractarà  a la  comissió 
d’energia.

Marta Viladés, regidora del Grup municipal ERC, intervé per comentar que donat que a 
les comissions temàtiques (residus, aigua, etc.) del Consell de Medi Ambient hi havia 
poca  assistència  s’havia  decidit  treballar  en  Plenaris  però  que  si  hi  ha  ara  més 
assistència doncs està d’acord en continuar treballant per comissions. Comenta alguns 
aspectes que diu, s’havien comentat i acordat en anteriors reunions, per exemple, diu, 
retirar els contenidors soterrats i donar continuïtat al projecte de millora del riu. 
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Lluís Ratera, en representació pròpia intervé per comentar que a la riera del Tordell  
l’ACA va dir que no es podien tallar canyes però que la riera està plena de vegetació i  
que ell la desbrossa igualment perquè, diu, hi ha coses que no les entén. També, diu 
que se li va dir que hi havia tortuga autòctona i que no s’ho creu. Pere Requena diu  
que el tema del riu i el seus afluents (com la riera del Tordell) és un dels temes que 
s’ha de parlar.

Moisès  Suades,  de l’ADF,  intervé  per  exposar  que el  tema del  riu  sí  que des de 
l’Ajuntament s’hi  havia apostat molt  i  que caldria donar-li  continuïtat perquè sinó la 
inversió feta no servirà per res i que cal un manteniment perquè sinó la vegetació creix 
i  caldrà  reinvertir  de  nou  per  arribar  al  mateix  punt  on ens trobem ara,  diu.  Pere 
Requena comenta que l’ACA-Agencia Catalana de l’Aigua, demana una planificació en 
aquest sentit.

Pere Requena anima a tots els assistents a apuntar-se a alguna de les 4 comissions 
temàtiques i a continuar fent aportacions com les que s’han fet durant la sessió d’avui.
 

Resum d’acord presos:

- S’acorda enviar l’acta de la sessió als assistents amb antelació suficient abans 
de la propera convocatòria del Consell de Medi Ambient.

- S’acorda convocar properament les 4 comissions temàtiques del Consell  de 
Medi Ambient: Energia, Escoles Verdes, Aigua i Medi Natural, Residus i Neteja 
Viaria.

Documentació entregada:

- S’adjunta el power point projectat durant la sessió a l’acta.

I sense més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió a les  21:15 h del dia més amunt 
esmentat.
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